
KLATOVSKÝ, DOMAŽLICKÝ, 
TACHOVSKÝ

STUDENTI CESTOVALI KOLEMSVĚTA

OSTROVSANTOS v Sušici v sobotu ožil akcí tamního gymnázia. Tentokrát jí byl majáles, kte-
rý si nenechaly ujít stovky lidí. Studenti oslavili svůj svátek a každá třída si připravila netradič-
ní vystoupení a nominovala svou královnu a králemajálesu. Téma bylo Cesta kolem světa a
diváci se podívali do různých zemí – Řecka, Velké Británie, Egypta, Itálie aj. Po představeních
a volbě se konala tradiční zábava, kdy vystoupilo několik kapel. Foto: Deník/D. Loudová

Domažlice uspěly
Domažlice –Webové strán-
kyměsta Domažlice obsadily
v krajském kole soutěže stří-
brnou příčku. Ve své katego-
rii uspěly v konkurenci všech
15 obcí s rozšířenou působ-
ností, které v kraji jsou. Zví-
tězil Stod a třetí místo patřilo
Rokycanům. Posedmé byla
udělena i Cena hejtmana o
nejlepší webové stránky
krajské příspěvkové organi-
zace. Jako nejlepší byly vy-
hodnoceny webové stránky
Integrované dopravy Plzeň-
ského kraje, stříbro bere Zá-
padočeskémuzeum v Plzni a
bronz domažlické Gymnázi-
um J. Š. Baara. (dl)

Počasí
Dnes

Východ

mírná zátěžBIO 1

05:23
20:44a západ Slunce

Zítra

13/16

13/17

Točené pivo zdraží.
Nejvíc to zasáhne
venkovské hospody
Hospody v Plzeňském
kraji už teď živoří
na hranici existence.

PAVEL BOUDA

V
láda ve čtvrtek
představila
dlouho avizova-
ný úsporný balí-
ček opatření,

kterámají zachránit státní
rozpočet. Na jeho příjmové
straně jdemimo jiné o změ-
ny DPH, kdy nově jsou již jen
dvě sazby, a to ve výši 12 a 21
procent. Kromě jiného se do
té základní, tedy vyšší, pře-
souvá i točené pivo, což je
promnoho českých hospod
velmi citlivým tématem.
Především pro ty venkovské,

kde se už nyní mnoho pro-
vozovatelů potýká s těžkou
ekonomickou situací a záro-
veň se snaží zachovat
hospodu jako tra-
diční místo se-
tkávání lidí na
venkově.
„My jsme

vládě navrho-
vali toto roz-
hodnutí ale-
spoň o dva roky
odložit, ale bez
úspěchu. Nepovažujeme
to za férový postup. Pro ven-
kovské hospody je to jen
další hřebíček do rakve. Pivo
se asi pít nepřestane, ale jeho
pití se přesune do šedé eko-
nomiky, protože se bude pít
po garážích. Je to kompletní

destrukce venkovského ži-
vota,“ nebere si servítky Lu-
boš Kastner z Asociacema-
lých a středních podniků a
živnostníků.

Venkovští hostin-
ští to vidí podobně.
„Je to hodně špat-
né, hlavně pro nás
na venkově. Už
takhle jsme na
hranici existence,
ale zdražit samozřej-

mě budumuset. Štam-
samozřej-
Štam-

samozřej-

gasti tu asi budou pít pořád
stejně, ale odpadnou ti ná-
hodní a občasní hosté. No
uvidíme, jak to s námi bude
dál,“ říká rezignovaněMi-
roslav Kozák z hostince
U Žáby v Chrástu u Plzně.

pokračování na str. 3

„Pití pi-
va se přesune
do šedé ekono-
miky, bude se pít
po garážích.“

Luboš Kastner,
restauratér

Výchova talentů v Česku. Dřina, za kterou je někdy odměna / Sportovní deník na str. 9 – 16

Opatření garantují, že budeme mít na důchody, říká Danuše Nerudová  strana 5

Vládní reforma penzí

Děti mluví stále hůř, školy zaměstnají logopedy
ZUZANAHRONOVÁ

R
áčkují, koktají a celkově
mají problémmluvit. Řeč
je o dětech, které čeká
školní docházka. Když
měly pedagogicko-

psychologické poradny jmenovat nej-
častější důvody, pro něž vydaly dopo-
ručení o odkladu docházky, ve více než
osmdesáti procentech zmiňovaly cel-
kovou nezralost dítěte a ve více než
padesáti procentech právě logopedic-
ké vady a poruchy řeči.
Čekárny klinických logopedů jsou

přitom plné, dítě se k nim zpravidla

dostane jednou za dva až tři měsíce,
možnosti nápravy jsou tedy omezené.
„Odklady kvůli nedostatečné nebo
nesprávné řeči jsou naprosto
v pořádku, protože pokud dítě
dostatečně nekomunikuje,
šance na úspěšnost ve
školní výuce se výrazně
snižuje. Když přijde dítě
s logopedickou vadou do
první třídy, učitel už toho
moc nezvládne, protože na
to nemá čas ani prostor, ale
ani kvalifikaci pro nějakou ná-
pravu,“ upozornila Hana Havlínová
z Národního pedagogického institutu.

Aspoň dílčí zlepšení by ale mohlo
nastat. Jak Deník zjistil, ministerstvo
školství zavádí novou kategorii peda-

gogických pracovníků – školského
logopeda. Změnu přinese no-
vela zákona o pedagogic-
kých pracovnících s před-
pokládanou účinností od
1. září 2023.
„Logopedmá přímo ve

škole umožňovat dostup-
nou, pravidelnou a inten-
zivní péči. Bude identifikovat

obtíže v řeči přímo s ohledem na
průběh vzdělávání,“ uvedla mluvčí
ministerstva školství Aneta Lednová.

Vzhledem k tomu, že nejde o zdra-
votnickou profesi, bude v případě po-
třeby léčit žáka zdravotnickými pro-
středky školní logoped spolupracovat
s klinickým logopedem a dalšími od-
borníky. Velkou roli by hrál také u žá-
ků s odlišnýmmateřským jazykem
nebo ze znevýhodněného sociálního
prostředí.
Jelikož je logopedů velký nedosta-

tek, úředníci ministerstva školství
nepředpokládají plošné zavedení této
pozice do běžných škol, ale spíše tam,
kde se vzdělává větší počet žáků s va-
dami řeči.

Pokračování na straně 5
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Pikantnosti
reforem:
zdaníme
prezidenta,
zlevníme
pohřby ...str. 4

HLASY DENÍKU

Nad daňovou reformou
se zamýšlí prezident Svazu
obchodu a cestovního ruchu
Tomáš Prouza ...strana 8

ROZHOVOR

Slušné země noviny
podporují, říká
eurokomisařka
Věra Jourová ...strana 6

* Úspora na měrné ceně v porovnání 
s produktem ve stálé nabídce, který 
může být po dobu trvání akce krátkodobě 
nedostupný.

* Úspora na měrné ceně v porovnání 

27%

189.-

cena za 1 kg

UŠETŘETE
N A C E N Ě  Z A 1  kg *

SUPER 
NABÍDKA

OD PONDĚLÍ 15. KVĚTNA

KRŮTÍ PRSA V CELKU XXL

NABÍDKA ZBOŽÍ PLATÍ DO 21. 5. 2023
NEBO DO VYPRODÁNÍ ZÁSOB. 
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PONDĚLÍ  15. KVĚTNA 2023 - ČÍSLO 111 CENA 24 KČ

9 772788 242002
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